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nakládání s nimi je možné pouze na základe ̌ licenc ̌ní smlouvy, tj. souhlasu autora 

a AMU v Praze. 



4 
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Abstrakt 

Tato práce se zabývá významnými pedagogy 20. století v Čechách. Konkrétně jejich 

metodickou prací a jejich pedagogickým přístupem.  
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Summary 

This thesis focuses on significant Czech double bass teachers of the 20th century. 

More specifically on their methodology and pedagogical approach. 
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Úvod 

Již od svých začátků hry na kontrabas jsem se zajímal o kontrabasisty dvacátého 

století, se kterými jsem bohužel neměl to štěstí se setkat. Měl jsem pouze možnost 

si poslechnout staré gramofonové desky s nahrávkami takových mistrů, jako byl 

profesor František Pošta, nebo Sergej Koussevitky. Můj dojem z těchto nahrávek 

se podobal tomu, když jste v muzeu a prohlížíte si letadla z první světové války. 

Tím nemyslím archaičnost těchto nahrávek, jako spíše poctivost, krásu a eleganci 

typickou pro tehdejší dobu. 

Hudební projev těchto mistrů se často velmi lišil od dnešního pojetí. Mnoho aspektů 

naopak dokládalo následný vývoj a vliv na to jakým způsobem se mnohé skladby 

dnes interpretují. Tito lidé byli v mnohém průkopníci, inovátoři, kteří posouvali 

techniku a interpretaci hry na kontrabas dál a dál. 

Často jsem si říkal, jací asi byli, jakým způsobem vyučovali a jaké asi bylo slyšet 

takové mistry naživo. Dobře si pamatuji si, když mi můj první kontrabasový 

pedagog Jakub Waldmann nadšeně vyprávěl o Zdeňku Bendovi, nebo Tomáš Lóm 

o Františku Poštovi a já nadšeně poslouchal vzpomínky na legendy kontrabasového 

umění. 

Většinou se z literatury o těchto mistrech dovíme základní informace o jejich životě 

a působení. Jací to však byli lidé a jakým způsobem dokázali motivovat své 

studenty k takovým úspěchům, o tom mnoho záznamů není. 

Zároveň se vnucuje otázka, zda by jejich přístup ke studentům obstál i v dnešní 

době a jak by má generace studentů přijímala takovéto pedagogy. 

Proto jsem se rozhodl napsat diplomovou práci, která se bude zabývat slavnými 

kontrabasovými pedagogy 20. století, kteří ovlivnili dnešní hru na kontrabas a 

jejichž žáci jsou dnes členy nejlepších orchestrů České republiky a orchestrů 

zahraničních. Těmito pedagogy byli: František Pošta, první kontrabasista České 

filharmonie, dlouholetý učitel na pražské konzervatoři, kontrabasový virtuóz 

světového renomé. Dále Zdeněk Benda, kontrabasista České filharmonie, pedagog 

na Akademii múzických umění v Praze a Pražské konzervatoři. František Hertl, 

skladatel, dirigent, kontrabasista symfonického orchestru českého rozhlasu, 

vyučující na pražské konzervatoři, AMU v Praze a JAMU v Brně. Jiří Bortlíček, první 

kontrabasista Státní filharmonie Brno a pedagog na JAMU v Brně. Mým cílem bylo 

nasbírat co nejvíce informací o těchto pedagozích v rozhovorech s jejich bývalými 
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studenty a zachovat tak autentické vzpomínky na umění a osobnost těchto mistrů 

a zároveň nastínit klima tehdejší doby. Každému pedagogovi jsem se rozhodl 

věnovat samostatnou kapitolu, ve snaze popsat metodiku výuky, vlastní hráčské 

dovednosti a osobnost pedagoga. 

Dále jsem se pokusil nastínit politické prostředí, ve kterém většinu času působili. 

Mým hlavním cílem je, co nejvíce popsat jejich metodiku a způsob práce se 

studenty. Své otázky v rozhovorech jsem volil tak, abych se dozvěděl konkrétní 

odlišnosti jednotlivých pedagogů a zároveň osobní pohled jednotlivých tázaných. 

Protože v minulém století nebylo možné pořizovat jakýkoli audio nebo video 

záznam tak jednoduchým způsobem jako dnes, chtěl bych takto přispět k shrnutí 

a zachování vzpomínek hráčů, pro které byli tito pedagogové klíčovými osobnostmi 

pro jejich kariéru i jejich další vlastní pedagogickou činnost, která je také 

pokračováním české kontrabasové školy. 
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1. Seznam dotazovaných 

Jiří Valenta 

Mezi první dotazované, jsem zařadil Jiřího Valentu, od roku1985 člena České 

filharmonie a od roku 1995 vyučujícího na Pražské konzervatoři. Jiří Valenta 

studoval v Kroměříži u Miloslava Gajdoše a následně v Brně u Aloise Kříže. Na 

Pražské konzervatoři studoval u prof. Františka Pošty a na AMU u prof. Zdeňka 

Bendy.   

Jakub Waldmann 

Dalším dotazovaným je Jakub Waldmann, bývalý člen České filharmonie. 

V současné době vyučuje na Hudebním gymnáziu v Praze, kde i vykonává funkci 

zástupce ředitele. Je absolventem konzervatoře v Teplicích, kde byl jeho učitelem 

Rudolf Slach. Byl studentem třidy Zdeňka Bendy na Akademii múzických umění 

v Praze. 

Radomír Žalud 

Radomír Žalud je vedoucí kontrabasové skupiny Symfonického orchestru českého 

rozhlasu a bývalým dlouholetým členem Českého noneta. Se Symfonickým 

orchestrem českého rozhlasu natočil mnoho děl z kontrabasového repertoáru. Na 

konzervatoři v Kroměříži studoval u Miloslava Gajdoše. Na JAMU byl studentem 

Jiřího Bortlíčka. 

Jiří Hudec 

Dlouholetý sólokontrabasista České filharmonie, člen komorního uskupení Duo di 

basso. Laureát několika mezinárodních soutěží a vítěz soutěže Isle of Man. Je 

profesorem na Akademii múzických umění v Praze a zároveň profesorem na Royal 

Nothern College of Music v Manchestru. Na konzervatoři v Brně studoval u Julia 

Ventruby. Na JAMU byl žákem Jiřího Bortlíčka. 

Pavel Horák 

Pavel Horák byl dlouholetým kontrabasistou Brněnské filharmonie, kde zastával 

pozici zástupce vedoucího skupiny. Byl velkým propagátorem soudobé hudby pro 

kontrabas a pro Český rozhlas natočil Sonátu Františka Hertla. V současné době 

vyučuje orchestrální party na JAMU. Na konzervatoři v Brně studoval u Julia 

Ventruby. Na AMU byl studentem třídy profesora Františka Hertla. 
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Miloslav Jelínek 

Až do nedávna vedoucí skupiny kontrabasů ve Státní filharmonii Brno. Je 

jmenovaným profesorem na Jamu a aktivně se věnuje sólové hře. V jeho 

repertoáru jsou jak díla klasická tak díla určená původně jiným nástrojům 

upravená pro kontrabas. V Brně založil kontrabasový orchestr, složený ze studentů 

a absolventů Jamu a Brněnské konzervatoře a jejich pedagogů. Studoval 

konzervatoř v Kroměříži u Miloslava Gajdoše a na JAMU v Brně byl studentem 

Jiřího Bortlíčka. 
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2. František Pošta 

„Podivuhodný kontrabasista, který nám dává zapomenout na violoncello.“1 

 

 

Zasloužilý umělec, profesor, 

kontrabasový virtuóz 

František Pošta se narodil 28. 

srpna 1919 v Lánech u Prahy. 

Otec Františka Pošty byl 

důlním strojníkem, maminka 

zemřela na srdeční vadu, ještě 

když byl František malý. 

Stejnou vadu zdědil i 

František. Vychovávala ho 

babička, která se stala hlavou 

rodiny. Zemřela v den, kdy 

měl František absolventský 

koncert na Pražské 

konzervatoři. František Pošta 

na sobě nedal nic znát. Věděl, 

že musí hrát se stejnou 

kvalitou, jako kdykoli jindy.2 

S úsměvem říkával, že na prvním místě je v jeho životě kontrabas a až na druhém 

paní Poštová. Jeho manželka Irena mu byla velkou oporou a velmi ho podporovala 

v jeho kariéře. 

                                                           
1 KMENT, Jan. Nejhlubší z rodu smyčcu: Dějiny a literatura kontrabasu. Praha: edition 

supraphon, 1988, s. 116. 

2 MÁŠA, Michael. František Pošta: portrét kontrabasisty.Brno, 2010. Bakalářská 

práce. Masarykova univerzita., s. 16 

Obrázek 1: František Pošta 
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František Pošta byl absolventem kontrabasové třídy Oldřicha Šorejse, kde zůstal 

ještě další dva roky jako posluchač neoficiální mistrovské školy a po válce 

absolvoval čtyři semestry na hudební fakultě Amu3. 

František Pošta byl od roku 1945 do roku 1985 vedoucím kontrabasové skupiny, 

v níž zavedl jednotné prstoklady. Sólokontrabasistu musí každý prvotřídní světový 

orchestr Čechům závidět – napsal rakouský deník Kurier po provedení Mahlerovi 

první symfonie Českou filharmonií v roce 1964 ve Vídni.4 V kontrabasové 

skupině České filharmonie zavedl jako první jednotné prstoklady, což mělo velký 

úspěch, neboť kontrabasová skupina hrála více jednotně a intonačně přesněji.  

Od roku 1953 působil na Pražské konzervatoři, jako nástupce po svém učiteli 

Oldřichu Šorejsovi. 

Byl členem mezinárodních soutěží a uspořádal několikery interpretační kurzy ve 

Finsku a na tokijské hudební akademii. Jako sólista vystupoval s mnoha 

profesionálními a amatérskými orchestry. Jeho sláva dosahovala mezinárodního 

věhlasu. 

Pravidelně pořádal recitály, výchovné koncerty, či besedy s ukázkami pro školy. 

Profesor Pošta nikdy neusiloval o samoúčelnou techniku, ale snažil se prezentovat 

ušlechtilost uměleckého přednesu, který by měl být vlastní hlubokému nástroji, 

jakým je kontrabas.5 

Hrával jak skladby původní, tak skladby převzaté, původně napsané pro jiné 

nástroje. 

                                                           

3 KMENT, Jan. Nejhlubší z rodu smyčcu: Dějiny a literatura kontrabasu. Praha: 

edition supraphon, 1988. s. 116 

4 KMENT, Jan. Nejhlubší z rodu smyčcu: Dějiny a literatura kontrabasu. Praha: 

edition supraphon, 1988. s. 115 

5 KMENT, Jan. Nejhlubší z rodu smyčcu: Dějiny a literatura kontrabasu. Praha: 

edition supraphon, 1988. s. 116 
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Profesor Pošta 

nahrál mnoho 

desek, které byly 

inspirací pro 

mnoho mladých 

lidí. Tato činnost 

měla jistě zásluhu 

na tom, že mnoho 

mladých studentů 

kontrabasu u 

svého nástroje 

vydrželi, jelikož 

měli možnost 

slyšet, jakým 

krásným tónem 

lze na kontrabas 

hrát. Miloslav 

Jelínek, dnes již 

profesor na JAMU, 

sám jako mladý student nahrávky profesora Pošty poslouchal a měl všechny jeho 

desky. Byly pro něj velkou inspirací.6 

Profesor Pošta byl ve vyučování velmi profesionální. Dbal na zásady pražské 

kontrabasové školy, specifické držení smyčce a naprosté odmítání sezení při sólové 

hře.  

Především to byla otázka pravé ruky, kultura zvuku a kultura tónu. To jakým 

způsobem tvořil tón, bylo naprosto ojedinělé. Měl vynikající vedení smyčce. 

Pokud k němu přišel student do vyššího ročníku s návyky, které se neslučovaly 

s jeho metodikou, profesor Pošta vyžadoval, aby se student konkrétní technické 

aspekty přeučil. Takto hovoří Jiří Valenta o svých začátcích u profesora Pošty: „Ze 

začátku byly první hodiny velice nervózní. Především než jsem si uvědomil, co 

profesor chce a zároveň on, než vstřebal některé mé brňenské návyky. Za studií 

u Milana Gajdoše, kde jsem byl tři roky, se Milan stýkal s profesorem Ludwigem 

                                                           

6 Jelínek Miloslav – osobní rozhovor, Brno, 12. 6. 2019., archiv autora 

Obrázek 2: Fr. Pošta - Kontrabasový recitál 



8 
 

Streicherem z Vídně a přivezl nové náhledy na kontrabasovou hru. To znamená 

jiné držení pravé ruky, uvolnění palce přes hůlku. Zrovna tak způsob hraní vsedě, 

který profesor Pošta u sólových hráčů zavrhoval. Bylo to způsobeno také držením 

levé ruky.“7 

Žáci profesora Pošty hráli na vysoké úrovni, u všech se projevovala skvělá 

intonační jistota. Jeho metodika vycházela z dlouholeté tradice. Avšak v té době 

už existovali modernější přístupy.   

Některé technické aspekty metodiky profesora Pošty se úplně neslučují s dnešními 

trendy. I z nahrávek můžete například slyšet specifické vibráto, které se projevuje 

tím, že se prsty pokládají kolmo na hmatník a amplituda při vibrátu je výrazně 

užší, než když se hraje bříšky prstů.8 

Profesor Pošta tuto metodu od svých studentů přísně vyžadoval. Dnes již takový 

způsob držení levé ruky uvidíte jen zřídka. 

Pokud se stalo, že student nebyl ochoten přistoupit na jeho požadavky a dělal věci 

jinak, než Pošta chtěl, dával mu bez obalu na jevo svou nelibost. 

Literatura, které se Poštovi žáci věnovali, byly především barokní sonáty, jako 

například Händelovy sonáty, nebo Ecclesova sonáta. Dále pak Dittersdorfův 

koncert, Pichlův koncert, Dragonettiho koncert a někteří hráli také Koussevitzkého 

koncert. Skladby Giovanniho Bottesiniho profesor Pošta se svými studenty 

nenastudovával. 

V porovnání s dnešní dobou studenti nehráli tolik skladeb. Během jednoho roku se 

připravovaly dvě věty z jednoho koncertu, sonáta a celý rok se na tom pracovalo. 

Na tom se ovšem člověk mohl také mnoho naučit. Byl to jiný způsob, než jak je 

tomu dnes, kdy studenti přehrají výrazně více skladeb.9 

Pokud byla korepetice, tak se kus přehrál a následně profesor Pošta poradil a 

poopravil místa, která nebyla v pořádku. Pošta byl také vynikající klavírista a 

                                                           

7 Valenta Jiří – osobní rozhovor, Praha, 16. 4. 2019., archiv autora 

8 Valenta Jiří – osobní rozhovor, Praha, 16. 4. 2019., archiv autora 

9 Valenta Jiří – osobní rozhovor, Praha, 16. 4. 2019., archiv autora 
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mnoho doprovodů znal nazpaměť. K navození atmosféry a charakteru skladby 

zahrál předehru, nebo mezihru, což bylo velmi prospěšné při studiu nové skladby.10 

Profesor Pošta občas něco zahrál na žákův nástroj, ale nebylo to zvykem. 

Zdůvodňoval to i tím, že se stalo, že některý student ho pomluvil, že nezahrál dost 

přesvědčivě.11 

Když nastoupil Jiří Hudec do České filharmonie, měl už za sebou několik úspěchů 

na kontrabasových soutěžích. Profesor Pošta mu říkal: „Jiří, musíme do 

orchestrální hry vnášet ty sólové prvky.“12 

František Pošta byl rozšafný a mírný člověk, který v orchestru nevytvářel napětí. I 

v kontrabasové skupině byl velmi tolerantní, byť nekompromisně dbal, aby všichni 

hráli a co nejzodpovědněji plnili svou práci. To se projevovalo i tím, že už hodinu 

před koncertem celá skupina byla nastoupena a museli si naladit jednotlivě struny. 

O půl sedmé bylo ladění. Bylo to velmi prospěšné. Zněly všechny alikvótní tóny a 

skupina hrála velmi čistě. Na tom měl profesor Pošta obrovskou zásluhu. Časem 

působil poněkud zatrpkleji, což patrně souviselo s tím, že mu nebylo umožněno 

učit na akademii, ačkoli byl uznávaný virtuóz. To že nedostal možnost učit na Amu 

mohlo souviset i s jeho náboženským přesvědčením. V roce 1986 byl odvolán 

z pozice profesora kontrabasu na konzervatoři. To ho jistě psychicky poznamelo. 

Přitom kdyby měl možnost učit na konzervatoři dalších několik let, měl by stále co 

předávat svým studentům.13 

František Pošta se znal s mnoha zahraničními kontrabasisty. Některé i učil. Byli to 

například Teppo Hauta Aho, Esko Leine nebo Gerard Brinner. Znal se také 

s francouzským kontrabasistou Francois Rabbathem. 

V 80. letech Francois Rabbath přijel do Prahy a uspořádal masterclass, kde také 

ukazoval novou techniku, kterou uplatňoval v evropské barokní hudbě a v hudbě 

orientální. Byla to podkladová technika palce, kdy palec je konstantní a ruka se 

pohybuje nahoru a dolů. Dociloval s tím úžasných úspěchů. Profesor Pošta si to 

                                                           

10 Valenta Jiří – osobní rozhovor, Praha, 16. 4. 2019., archiv autora 

11 Valenta Jiří – osobní rozhovor, Praha, 16. 4. 2019., archiv autora 

12 Hudec Jiří – osobní rozhovor, Praha, 21. 5. 2019., archiv autora  

13 Valenta Jiří – osobní rozhovor, Praha, 16. 4. 2019., archiv autora 
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prý poslechl a řekl: „No ano hoši, ale Koussivitzký by tak hrát nešel.“ Profesor Jiří 

Valenta vzpomínal, jak byl později pozván na kontrabasové setkání v Polsku, kde 

se s Francois Rabbathem setkal. Chvíli se bavili, a když se Francois Rabbath 

dozvěděl, že byl žákem Františka Pošty, rozzářil se a řekl: „František, such a 

beutifull man!“14 

  

                                                           

14 Valenta Jiří – osobní rozhovor, Praha, 16. 4. 2019., archiv autora 
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3. Zdeněk Benda  

“Náročnost k sobě, lásku k nástroji a bezmeznou oddanost hudební kráse“ 

Zdeněk Benda se narodil v Davli v roce 1929. Jeho otec provozoval hostinec U 

Bendů.  Učil se hrát na housle a v roce 1944 úspěšně složil zkoušky na konzervatoř. 

Oldřich Šorejs však Zdeňka Bendu a jeho rodiče přesvědčil, že je tělesně 

disponován spíše k většímu nástroji. Studium na konzervatoři absolvoval Zdeněk 

Benda v roce 1952 provedením koncertu fis-moll Sergeje Koussevitzkého. 

Následující rok provedl s klavíristkou Věrou Čaňovou sonátu Františka Hertla, u 

kterého následně studoval na AMU. Po absolutoriu strávil dva roky vojenské služby 

v Mladé Boleslavi. Na čas byl v Symfonickém orchestru Českého rozhlasu a poté, 

v roce 1951, nastoupil do České filharmonie, kde prožil téměř celou Ančerlovu éru 

a následujících dvacet let 

pod taktovkou Václava 

Neumanna. Od roku 1957 

zde zastával funkci 

zástupce vedoucího 

skupiny. Účinkoval také 

v Českém komorním 

orchestru pod vedením 

Josefa Vlacha. Od roku 

1963 pedagogicky působil 

na Pražské konzervatoři a 

od roku 1973 na AMU. 

Zdeněk Benda zemřel 

v roce 1991.15 

Profesor Zdeněk Benda 

byl typ pedagoga, který se 

vždy vydával na sto 

procent. Nezáleželo na 

tom, zda je student více či 

méně nadaný.  

                                                           

15 Rudolfinum Revue VII/1 2007/200 

Obrázek 3: Zdeněk Benda 
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Profesor Benda se vždy snažil ze studenta dostat maximum.16 Tento přístup lze 

přirovnat k jeho vlastní hře na kontrabas. Vždy se snažil z nástroje, na který hrál, 

vytěžit maximum. Častokrát studenti přinesli svůj nástroj a divili se, jak je možné, 

že jejich nástroj zní tak nahlas.17 

O Zdeňku Bendovi se říkalo, že by dokázal naučit hrát i koně. Snažil se tak dlouho, 

dokud to nezmohlo studenta, nebo jeho samotného. To pak prý říkával: „Hochu 

stavte se v kanceláři a odhlaste se.“ 

I z průměrných studentů dokázal udělat platné orchestrální hráče, kteří pak hráli 

v orchestrech dalších třicet let i více. Dosahoval toho drilem, kdy na hodinách 

zpíval, pokřikoval, prostě se vydával ze všech sil až do konce hodiny. Kolují mýty 

o tom, že lámal o žáky smyčce, popřípadě i jiné věci, ale nebylo tomu tak. 

Impulzivní jistě byl, ale nikdy to nepřesáhlo míru, kdy by třeba studenta nějakým 

způsobem trestal.18 

Profesor Benda měl veliký dar svým hudebním nadšením studenty při hodinách 

doslova nakazit. To bylo ve vyučování kontrabasové hry naprosté novum. Až se to 

někdy jevilo kontraproduktivně, protože studenti, pokud neměli neustálý přísun 

této energie, jakoby stagnovali a nebyli schopni bez podpory a nadšení profesora 

Bendy podat znovu stejně dobrý výkon.19 

Také se často stávalo, že studenti profesora Bendu napodobovali. Věřili tomu, že 

když budou hrát se stejným nábojem jako jejich pan profesor a budou se u hraní 

podobně hýbat, že jím to pomůže. Ale jak se říká, nápodoba nikdy nepřeroste svůj 

originál. Profesor Valenta vzpomíná, že když měl svůj první konkurz do orchestru 

FOK, tak se o takové napodobení snažil. Hýbal se a hrál naplno. Po konkurzu za 

ním přišel tehdejší šéfdirigent FOK Jiří Bělohlávek a řekl: „Věrný obrázek pana 

profesora.“ 20 

                                                           

16 Valenta Jiří – osobní rozhovor, Praha, 16. 4. 2019., archiv autora 

 

17 Waldmann Jakub – osobní rozhovor, Praha, 3. 5. 2019., archiv autora 

18 Valenta Jiří – osobní rozhovor, Praha, 16. 4. 2019., archiv autora 

19 BALCAR, Jan. Pražská kontrabasová škola a její hlavní představitelé. Praha, 

1974. Diplomová práce. HAMU. s. 14 

20 Valenta Jiří – osobní rozhovor, Praha, 16. 4. 2019., archiv autora 
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Bendovo pracovní vytížení v době, kdy učil na AMU, Pražské konzervatoři a zároveň 

hrál na pozici zástupce vedoucího skupiny v České filharmonii, vypadalo tak, že 

ještě před dopolední frekvencí odučil nejméně jednoho žáka, během pauzy mezi 

frekvencemi dalšího a večer také.21 

I když pocházel od stejného učitele, Oldřicha Šorejse, jako František Pošta, jejich 

interpretační pojetí se velmi lišilo. Benda působil jako démon. Hrál celým tělem, 

kdežto Pošta byl rezervovanější v tělesných projevech. Technicky hráli velmi 

podobně, ale co do způsobu interpretace byl profesor Benda střízlivější než Pošta.  

Neměl rád manýry, jako třeba glissanda, nebo uvolněnější agogiku. Říkal: „Hoši, 

ten kontrabas nesmí být nikdy směšný. Dejte pozor, má k tomu blízko."22 

Velmi dbal na přesný rytmus a intonaci. Jak jsem již uváděl, jeho nasazení, i při 

samotné hře bylo maximální. Dával důraz na velký zvuk a na to aby každá nota 

byla slyšet. Totéž vyžadoval i od svých studentů. 23 

Po studentech v první řadě vyžadoval přísné držení levé ruky, které mělo docílit co 

nejlepší intonační přesnosti. Poté se zaměřil na pravou ruku, která musela být 

naprosto flexibilní na dotahování, na výměny a na fráze. 24 

Byl silně ovlivněn Josefem Vlachem, s nímž hrál v Českém komorním orchestru. 

Vlach i Benda si zakládali na provedení každé hudební fráze do nejmenších detailů. 

To Benda uplatňoval v nejjednodušších melodiích a vyžadoval to i po svých 

studentech.25 

Orchestrální party vyučoval velmi moderním způsobem. Zaměřoval se na nejmenší 

detaily a snažil se o stylovou stránku dané skladby.26 

                                                           

21 Rudolfinum Revue VII/1 2007/2008 s. 43 

22 Valenta Jiří – osobní rozhovor, Praha, 16. 4. 2019., archiv autora 

23 Waldmann Jakub – osobní rozhovor, Praha, 3. 5. 2019., archiv autora 

24 Waldmann Jakub – osobní rozhovor, Praha, 3. 5. 2019., archiv autora 

25 Waldmann Jakub – osobní rozhovor, Praha, 3. 5. 2019., archiv autora 

26 Valenta Jiří – osobní rozhovor, Praha, 16. 4. 2019., archiv autora 
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Ačkoli řada lidí popisuje Bendovu interpretaci tak, že hrál „brutálně“ a kolem něho 

byl stále mrak kalafuny, jeho hra byla všeobecně vysoce hodnocena.27 

Vždy dokázal rozkmitat strunu krásným tónem, hrál takzvaně ze struny. Jeho 

výměny poloh a vše ostatní bylo naprosto dokonalé. Hraní u špičky smyčce, kdy 

tón není přetlačený a ani slabý, bylo záviděníhodné.28 

Zdeněk Benda se nedomníval, že by kontrabasista mohl být sólistou. Jeho snahou 

bylo, aby se z každého studenta stal dobrý orchestrální hráč. Podle toho také 

vypadala literatura, kterou studenti hráli. To znamená: klasický a romantický 

koncert, orchestrální party a barokní sonáta, na níž prof. Benda učil aspekty 

řádného hraní. Skladby Giovanniho Bottesiniho jeho studenti nehráli. Studenti 

nepřehráli mnoho skladeb, ale snahou Zdeňka Bendy bylo, aby se student na každé 

z nich naučil do maximální míry styl a techniku, kterou může dále využít v dalších 

skladbách.29 

Zdeněk Benda byl pro mnoho lidí inspirací i jako orchestrální hráč. Miloslav Jelínek 

vzpomínal na to, když během vojenské služby v AUZU navštěvoval koncerty České 

filharmonie a měl možnost u prvního pultu vidět pana Bendu. Jeho nasazení a zápal 

během koncertu byl ohromně inspirativní.30 

V devadesátých letech byla polovina kontrabasové skupiny žáci Zdeňka Bendy, což 

mělo za účinek, že všichni hráli orchestrální party jednotně a měli i stejný způsob 

techniky hry na kontrabas, což se velmi pozitivně promítlo do následujících let. 

Vyhraným konkurzem do filharmonie se pan profesor stával kolegou svých 

studentů, byť byli ještě na škole a už je podle toho posuzoval. Říkával prý: „Hoši 

budeme muset ten absolventský koncert dohrát se ctí!“ Když však měli odpoledne 

v pátek hodinu, a večer je čekal na koncertě těžký program, profesor Benda 

k tomu přihlédl a řekl: „Hoši běžte si odpočinout.“ Věděl přesně, co je důležité. 

Chtěl, aby jeho studenti byli platní orchestrální hráči.31 

                                                           

27 Valenta Jiří – osobní rozhovor, Praha, 16. 4. 2019., archiv autora 

28 Waldmann Jakub – osobní rozhovor, Praha, 3. 5. 2019., archiv autora 

29 Waldmann Jakub – osobní rozhovor, Praha, 3. 5. 2019., archiv autora 

30 Jelínek Miloslav – osobní rozhovor, Brno, 12. 6. 2019., archiv autora 

31 Valenta Jiří – osobní rozhovor, Praha, 16. 4. 2019., archiv autora 
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Co profesor Benda svým studentům v orchestru nikdy neodpustil? Například, když 

byla v notách pauza, neměl rád, když někdo polevil ve své pozornosti, dal smyčec 

dolů a uvolnil své tělo. Chtěl, aby byl hráč pořád koncentrovaný. 

Měl takový zvyk, že když bylo menší obsazení, například při doprovodech, vzal si 

k sobě někoho z mladších hráčů, pro kterého to byla obrovská škola. Nesměly se 

přetahovat rytmické hodnoty jednotlivých dob, všechno mělo svou logiku. Pohyb 

pravé ruky, pizzicata atd. Mladý hráč si dával velký pozor, aby to neudělal jinak. 

Málokterý orchestr, v té době, měl takový první pult kontrabasů, jako měla Česká 

filharmonie. František Pošta se Zdeňkem Bendou se dokázali skvěle doplňovat. Byli 

naprosto neomylní. I když se prý výjimečně stalo, že profesor Benda neudržel své 

emoce a zahrál do pauzy. Přesto měli dirigenti Bendu rádi, protože když on vedl 

skupinu, tak byla dynamika a agogika kontrabasové skupiny, díky jeho nasazení, 

vynikající. 32 

  

                                                           

32 Waldmann Jakub – osobní rozhovor, Praha, 3. 5. 2019., archiv autora 
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4. František Hertl 

František Hertl se narodil v roce 1906 ve Zbůchu u Plzně. Základy hudebního 

vzdělání získal od svého otce, který byl venkovským kapelníkem. Jako malý hrával 

na housle a další nástroje. V roce 1920 vykonal přijímací zkoušky na pražskou 

konzervatoř do houslové třídy, ale profesor František Černý ho přesvědčil, aby 

nastoupil do jeho třídy a věnoval se kontrabasu. 

 

Obrázek 4: František Hertl 
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Po šestiletém studiu konzervatoře nastoupil do orchestru Národního divadla, kde 

zastával funkci prvního kontrabasisty. Dva roky (1926-1928) také působil jako 

profesor hudební školy Glasbena Matica v Lublani.33 

Po absolvování vojenské služby vyhrál konkurz na místo prvního kontrabasisty 

České filharmonie, kde působil v letech 1929-1936. Současně studoval též 

dirigování v mistrovské třídě profesora Václava Talicha na Pražské konzervatoři. 

V roce 1936 František Hertl odchází z České filharmonie a nastupuje do 

Symfonického orchestru Československého rozhlasu na místo vedoucího skupiny. 

V té době také začal vykonávat funkci uměleckého vedoucího a kontrabasisty 

v českém nonetu. S tímto souborem absolvoval mnoho zájezdů do zahraničí. 

Komorní hře se věnoval i při spolupráci s dalšími soubory, jakými byly například 

Ondříčkovo kvarteto, Pražské kvarteto, Peškovo kvarteto nebo Janáčkovo 

kvarteto.34 

V roce 1946 nastoupil do mistrovské školy k panu profesorovi Řídkému, kde 

studoval skladbu. Studium absolvoval v roce 1949. 

V roce 1951 odchází z Českého noneta a ze Symfonického orchestru Českého 

rozhlasu a stává se šéfdirigentem Brněnského estrádního rozhlasového orchestru. 

Ve stejném roce zakládá z členů symfonického orchestru českého rozhlasu Pražský 

komorní orchestr bez dirigenta, kde byl první čtyři roky uměleckým vedoucím. 

Protože v začátcích působení orchestru byl dirigent potřebný, zhostil se František 

Hertl i této funkce. 

V roce 1964 byl František Hertl požádán vedením České filharmonie, aby se znovu 

stal uměleckým vedoucím Českého noneta, kam se vrátil na místo kontrabasisty. 

Svou pedagogickou dráhu započal František Hertl roku 1950, kdy byl povolán, aby 

zaskočil za nemocného Oldřicha Šorejse na Pražské konzervatoři. Následující rok 

byl jmenován řádným profesorem konzervatoře v oboru kontrabas, komorní hra a 

později i profesorem dirigování. Na Pražské konzervatoři vedl také symfonický a 

komorní orchestr. V rámci festivalu Pražské jaro v roce 1969 byla ve spolupráci 

                                                           

33 Schuchmann, Jindřich. František Hertl, kontrabasista, skladatel, dirigent a 

pedagog.Praha, 1981. Diplomová práce. HAMU. s. 4 

34 Schuchmann, Jindřich. František Hertl, kontrabasista, skladatel, dirigent a 

pedagog.Praha, 1981. Diplomová práce. HAMU. s. 4 
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Národního divadla a konzervatoře uvedena opera Oberon od P. Vranického za 

doprovodu orchestru konzervatoře pod vedením Františka Hertla. 

V roce 1951 začal František Hertl vyučovat na Janáčkově akademii múzických 

umění, kde byl jmenován pověřeným profesorem v oboru kontrabas. Mezi jeho 

žáky na Jamu patřil i Jiří Bortlíček. 

V roce 1967 byl František Hert jmenován docentem na Akademii múzických umění 

v oboru kontrabas a komorní hra. V roce 1969 byl v oboru komorní hra jmenován 

profesorem.35 

V roce 1967 založil z posluchačů HAMU komorní soubor s názvem Akademičtí 

komorní sólisté. I přes častou změnu obsazení, způsobenou dobou studia, dosáhl 

tento soubor značných úspěchů doma i v zahraničí. 

František Hertl složil mnoho děl symfonických, mezi nejdůležitější patří Česká 

předehra, suita z Našeho venkova, Symfonické scherzo, nebo Tarantella. 

Mezi komorní skladby určené jednotlivým nástrojům patří Tarantella pro flétnu, 

Bagatella pro lesní roh, nebo Sinfonietta pro hoboj. 

Psal také hudbu populární, která byla spojením řemeslného mistrovství se 

srozumitelností pro širší vrstvy posluchačů. 

Napsal také několik skladeb pro kontrabas, čímž obohatil kontrabasový repertoár 

o kusy, kterým nechybí hudební myšlenka, a prezentují kontrabas, jako nástroj 

mnoha možností. 

V roce 1946 napsal sonátu pro kontrabas a klavír, která se stala jednou 

z nejhranějších skladeb pro kontrabas. Toto třívěté dílo, je dokonale vyvážené a 

interpret zde může vyniknout ať už rychlými pasážemi, tak i zpěvnou kantilénou. 

Klavírní part vyžaduje zručnost, je dobře sazebně vyvážený a dobře doplňuje linku 

hlubokého nástroje. Je to dílo velice působivé a po kompoziční stránce, je to jedna 

z nejlépe zpracovaných sonát pro kontrabas. 

V roce 1948 vznikla Koncertní polka pro kontrabas a orchestr a v roce 1957 

koncert pro kontrabas a komorní orchestr. Toto dílo je spojením romantických 

motivů s pružnou skladební technikou. Sólový part je napsán tak, aby dal 

                                                           

35 Schuchmann, Jindřich. František Hertl, kontrabasista, skladatel, dirigent a 

pedagog.Praha, 1981. Diplomová práce. HAMU. s. 8 
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vyniknout zvukovým možnostem hlubokého nástroje. Virtuózní okázalost, včetně 

akordické hry, flažoletů a kadencí ustupuje široké vznosné dynamicky rozvíjené 

kantiléně. Interpretace tohoto koncertu vyžaduje od sólisty vyspělou techniku a 

výrazný hudební cit. Tento koncert je zachycen na nahrávce z roku 1958, kdy jej 

provedl František Pošta.36 

V roce 1968 napsal František Hertl Čtyři kusy pro kontrabas a klavír. Jednotlivé 

kusy se jmenují Preludium, Burleska, Nokturno a Tarantella. Tento soubor 

obsahuje skladby, které jsou často vyžadovány na kontrabasových soutěžích. 

Pomalé části mají zpěvný charakter a výborně doplňují části rychlé, které obsahují 

hudební hloubku i přes svůj virtuózní charakter.37 

Díky sólové činnosti prof. Jiřího Hudce a jeho přátelství s rodinou Františka Hertla, 

mohla vzniknout v roce 2009 nahrávka vybraných kusů z díla 30 Miniatur pro 

kontrabas a klavír. Rukopis těchto skladeb dostal Jiří Hudec od vdovy po Fr. 

Hertlovi Zdeňce Hertlové, krátce před její smrtí v roce 2006. Tyto kratší skladby 

vznikly na zakázku Svazu československých skladatelů a zachycují několik 

tradičních prvků české hudby. Například skladba „Česká“ zastupuje styl vyššího 

populáru národní hudby, „Furiant“ je inspirován stejnojmenným slovanským 

tancem, který měl v oblibě Smetana, Dvořák, Suk a další. „Smutná píseň“ je 

kompozicí v tradiční písňové formě. Všechny tyto skladby jsou napsané pro 

orchestrální ladění kontrabasu a jsou vhodné pro hráče střední pokročilosti.38 

Další skladbou Františka Hertla je „Concertino pro kontrabas a smyčcový orchestr“, 

které nebylo dosud vydáno a ani nebylo patrně dosud provedeno. 

V roce 1962 vydal „Školu hry na kontrabas“, která navazuje na tradici Fr. Černého. 

Melodická cvičení jsou nahrazena cvičeními s větší mírou chromatických postupů, 

které jsou bližší hudbě dvacátého století. Dále škola obsahuje cvičení v palcových 

polohách, různá smykové cvičení a hraní melodických ozdob. 

                                                           

36 Schuchmann, Jindřich. František Hertl, kontrabasista, skladatel, dirigent a 

pedagog.Praha, 1981. Diplomová práce. HAMU. s. 14 

37 CD František Hertl - Skladby pro kontrabas a klavír., s 4. 

38 CD František Hertl - Skladby pro kontrabas a klavír., s 4. 
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Byla mu vydána také „Škola hry na kontrabas v tanečních a jazzových souborech“, 

kde Hertlovým spolupracovníkem byl Vladimír Hora. Další jeho školou hry na 

kontrabas určenou spíše amatérům je učebnice „Na basu rychle a správně“. 

V roce 1971 bylo vydáno 20 technických studií pro sólový kontrabas.39 

Skladby věnované kontrabasu od Františka Hertla, jsou jedny z nejcennějších děl 

repertoáru pro tento nástroj. Mnohostranné zkušenosti Fr. Hertla, ať už 

kompoziční, či interpretační, se projevily při skladbě těchto děl, daly tak možnost 

kontrabasu se lépe zařadit mezi ostatní nástroje, které jsou k sólové hře vhodnější. 

Tyto kompozice inspirovaly další skladatele ke komponování děl pro kontrabas a 

tak vznikla například slavná sonáta Karla Reinera. 

František Hertl také upravil mnoho skladeb pro České noneto. Pro takové obsazení 

není příliš široký repertoár a František Hertl mu tak umožnil další provedení 

známých a méně známých děl. Pracoval také na rekonstrukci písemného záznamu 

nonetu Rudolfa Karla, který tuto skladbu složil v koncentračním táboře, kde pak 

zahynul.40 

Pro své studenty byl František Hertl velmi respektovaným pedagogem. To co by si 

třeba dnešní studenti dovolili, jako například přijít pozdě na hodinu a nechat 

profesora čekat, by v té době vůbec nebylo možné. Studenti chodili na hodiny 

absolutně připraveni. Podle pamětníků Profesor Hertl během hodin seděl na židly 

a soustředěně poslouchal žáka. Stačilo pohled a student hned věděl, že něco není 

v pořádku a profesor není spokojený. Respekt, který cítili žáci k profesoru Hertlovi 

je pro dnešní generaci až nepochopitelný. Vždy uměl říct co je potřeba udělat jinak 

a jak to udělat. Podle vzpomínek Pavla Horáka František Hertl neřešil, jakým 

způsobem student hrál a jaký prstoklad zvolil. Šlo mu hlavně o hudbu. Byl to 

typický vysokoškolský profesor. Při výuce svých studentů se již nezabýval 

jednotlivými technickými aspekty kontrabasové hry. Studium u Františka Hertla 

znamenalo pro studenta už pouze takzvanou nadstavbu a zdokonalení svých 

hráčských dovedností. Když Hertlův student Pavel Horák hrál sonátu napsanou 

svým profesorem, ptal se ho na jedno technicky problematické místo. František 

                                                           

39 Schuchmann, Jindřich. František Hertl, kontrabasista, skladatel, dirigent a 

pedagog.Praha, 1981. Diplomová práce. HAMU. s. 13 

40 Schuchmann, Jindřich. František Hertl, kontrabasista, skladatel, dirigent a 

pedagog.Praha, 1981. Diplomová práce. HAMU. s. 14 

Záznam byl proveden na toaletní papír, takže jeho čitelnost byla omezená. 
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Hertl mu odpověděl: „Horáčku hrajte to třeba palcem u nohy, ale budete to hrát 

tak, jak já chci!“ Problémy takového typu neřešil.41 

Na druhou stranu byl velmi otevřen novým nápadům, nebo podnětům. Když 

k němu někdo přišel s novým způsobem hry na kontrabas, například, že student 

u nástroje při sólové hře seděl, nechal si od studenta vysvětlit důvody jeho 

počínání a pokud byl student schopen obhájit své konání, Hertlovi to nevadilo. Tím 

se lišil od mnoha jeho mladších kolegů, kteří nepřipustili jakoukoli inovaci, či 

změnu. Tvrdě prosazovali pouze jejich způsob hry, dalo by se říci až 

nekompromisně. Dokonce až s jakýmsi despektem odsuzovali jiné přístupy ke 

kontrabasové hře. Někteří prosazovali, že se smí pouze stát, jiní zase naopak 

pouze sedět. Stejně tomu bylo s držením smyčce. Kolik dohadů a kritik vzniklo 

kvůli tomu, jestli má být palec na hůlce, nebo přes ni.42 

Snaha profesora Hertla nebyla se za každou cenu zviditelnit, ale předat hudební 

poselství. O tom také vypovídá, že když jeho student Pavel Horák hrál jeho sonátu, 

přál si, aby jeho student tuto sonátu nahrál pro Český rozhlas. Říkal, že 

interpretace Pavla Horáka, je přesně tak jak si to on představuje. V té době bylo 

pravidlo, že jednotlivé skladby se pro Český rozhlas nahrávaly pouze jednou. Byly 

soubory, které chtěly po dvaceti letech nahrát skladbu znovu, jelikož jejich 

interpretace se za tu dobu změnila, ale nebylo jim to umožněno. Hertlova sonáta 

byla již nahrána, ale prof. Hertl prosadil a domluvil, aby jeho sonáta byla nově 

nahrána Pavlem Horákem. 

Když student za profesorem Hertlem přišel s nějakou moderní soudobou skladbou, 

profesor Hertl se tomu vůbec nebránil. Vznikaly nové skladby od skladatelů, jako 

například: Štědroň, Klusák a další, kteří psali skladby, dokonce i s elektronikou. 

Hertl se prý podíval do partitury, sedl si ke klavíru, chvíli si to přehrával a řekl: 

„No, tak pojďte.“ A už věděl jak k té skladbě přistupovat. Okamžitě pochopil 

hudební strukturu skladby. 

Pavel Horák vzpomíná, že když měl absolventský koncert, bylo povinností hrát vše 

zpaměti. Pavlu Horákovi se stalo, že v jednom místě pamětně vypadl. A to velmi 

nepříjemně, protože museli s klavíristou hru přerušit a o několik taktů se vrátit 

                                                           

41 Horák Pavel – osobní rozhovor, Brno, 6. 6. 2019., archiv autora 

42 Horák Pavel – osobní rozhovor, Brno, 6. 6. 2019., archiv autora 
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zpět, aby mohli znovu navázat. Pavel Horák byl z toho po koncertě nešťastný, ale 

Hertl mu řekl: „Horáčku, nic si z toho nedělejte, bylo to vynikající. Já nevím, proč 

pořád trvají na tom, aby se vše hrálo zpaměti, to jsou blázni. Kdo chce hrát 

zpaměti, ať hraje a kdo chce hrát z not, má si je vzít.“43 

Profesor Hertl měl velkou zásluhu na tom, že z cest s Českým nonetem do zahraničí 

přivážel mnoho skladeb pro kontrabas, které se v Čechách ještě nehrály. Například 

„Concertino“ Larse Erika Larssona hrál poprvé v Čechách jeho žák Pavel Horák.44 

Bylo zvláštní, že dva takoví velikáni jako profesor Hertl a profesor Pošta neměli 

zrovna přátelský vztah. Jeden o druhém se nevyjadřovali zrovna lichotivě. Byla to 

veliká škoda, že nebyli schopni spolu lépe vycházet. Oba byli vynikající 

pedagogové, ale každý úplně jiný.45 

Pavel Horák přinesl na hodinu také koncert Slávy Vorlové, profesor Hertl se 

s panem Horákem pustil do práce a později Pavel Horák koncert premiéroval. Pavel 

Horák měl možnost také pracovat na sonátě Karla Reinera, kdy na hodinu 

několikrát dorazil i sám K. Reiner. Pavel Horák sám o druhé větě mluvil jako o 

židovině, ta věta musí být taková naříkavá.46 

Profesor Hertl žáky vedl k tomu, aby se přehrálo hodně skladeb, a každý z nich si 

mohl během studia vytvořit co nejširší repertoár. Často se chodil dívat do 

kanceláře, jestli se na nějakém koncertě neuvolnilo místo a hned tam napsal svého 

studenta. Mohlo se stát, že svému studentovi poslal telegram, že za týden hraje. 

Pavel Horák vzpomínal, jak se mu taková věc přihodila, a měl obavy vystupovat 

se skladbou, kterou nemá zažitou. Hertl mu však řekl: „V životě se Vás nikdo 

nebude ptát, jestli máte něco zažité, nebo kolik máte času. Život je takový, že Vás 

bude tlačit, i když se Vám to nebude líbit, tak to musíte udělat. Pokud to neuděláte, 

tak z toho kolotoče vypadnete a už se do něho nedostanete.“47 

                                                           

43 Horák Pavel – osobní rozhovor, Brno, 6. 6. 2019., archiv autora 

44 Horák Pavel – osobní rozhovor, Brno, 6. 6. 2019., archiv autora 

45 Horák Pavel – osobní rozhovor, Brno, 6. 6. 2019., archiv autora 
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František Hertl na rozdíl od Františka Pošty neuznával hraní transkripcí. Podle 

Horáka říkával: „To ať si každý nastuduje, jak se ta hudba má hrát. Je tolik 

možností. Ať si poslechne Casalse a další, ale proč my to máme prznit. Vy se 

budete dřít, bude z vás lít, budete to hrát výborně a přijde průměrný cellista, 

zahraje to a bude to o sto procent lepší. Je přece tolik krásných skladeb napsaných 

pro kontrabas.“48 

Hertl také často říkal: „Nehrajte jenom noty, to umí každý. Hrajte o něčem, o 

krásné dívce, se kterou chodíte, o zeleném trávníku, nádherném nebi...., o něčem 

hrajte, musíte pořád o něčem hrát, mít fantasii, cítit muziku. To z Vás musí prostě 

téct.“ 49 
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5. Jiří Bortlíček 

Jiří Bortlíček se narodil 15. ledna 1933 v Dobraticích u Frýdku-Místku. Nejprve se 

věnoval houslím a až v 18 letech začal hrát na kontrabas. Učil jako samouk podle 

kontrabasové školy Václava Becha. Přitom se však původně se vyučil zahradníkem. 

Ale v 19 letech byl přijat na brněnskou konzervatoř. Nejprve studoval u Rudolfa 

Tuláčka a po jeho smrti u profesora Julia Ventruby. Na Janáčkově akademii 

múzických umění studoval v letech 1957 - 1961 u profesora Františka Hertla. Již 

během studií na konzervatoři začal působit ve Státní filharmonii Brno, kde se stal 

v roce 1970 vedoucím skupiny. V letech 1960 až 1962 působil v Havaně jako 

pedagog i jako orchestrální hráč. V roce 1966 se stal pedagogem na Jamu, kde byl 

roku 1990 jmenován profesorem. Mezi jeho absolventy patří například: Jiří Hudec, 

Radomír Žalud, Miloslav Jelínek, Miloslav Gajdoš, Martin Šranko a další. 50 

Byl jedním z průkopníků sólové hry na kontrabas. Jeho repertoár obsahoval celou 

škálu koncertních kusů od barokních skladeb až po hudbu současnou. Sólově 

                                                           

50 JELÍNEK, Miloslav. Ohlédnutí za naplněným uměleckým životem, vzpomínka na 

profesora Jiřího Bortlíčka. Brno: časopis kontrabasové společnosti, 2003 

Obrázek 5: Jiří Hudec a Jiří Bortlíček 
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vystupoval s Janáčkovou filharmonií Ostrava, Státní filharmonií Brno, Filharmonií 

B. Martinů Zlín, nebo s Janáčkovým komorním orchestrem. 

Byl také vyhledávaným komorním hráčem. Spolupracoval s komorním orchestrem 

B. Martinů, s Janáčkovým kvartetem a řadou dalších předních souborů. 

Pro Český rozhlas natočil 27 nahrávek, mezi jinými například sonátu Karla Reinera, 

sonátu Paula Hindemitha, Vaňhalův koncert, Dittersdorfův koncert, ale také 

například Montiho Czardas. 51 

Pavel Horák vzpomínal, jak s Jiřím Bortlíčkem studoval na konzervatoři, i když byl 

Jiří Bortlíček o několik let starší studovali společně. Ráno spolu chodili v šest hodin 

na konzervatoř cvičit, a kdo se opozdil, musel kupovat rohlík a kakao. 52 

Hodiny s panem profesorem Bortlíčkem měly naprosto pevný řád. Profesor 

Bortlíček byl houbař a tak chodil brzy ráno na houby. V sedm ráno přišel na 

akademii s plným košíkem hub a od půl osmé se učilo. Tato vyučovací doba mohla 

být pro studenty nepříjemná, ale když si na to člověk zvykl, byl student ráno 

čerstvý a z hodiny si zapamatoval mnohem více informací. Student mohl hned po 

hodině jít cvičit vše si vyzkoušet a zažít.53 

Učil takovým způsobem, kdy se nesnažil direktivně za každou cenu prosazovat styl 

a frázování, jak by se daná skladba měla hrát, ale spíše se snažil o to, aby si sám 

student přicházel na to, jakým způsobem skladbu pojmout.54 

Profesor Bortlíček hodiny rozděloval na hodiny technické, kde se hrály stupnice a 

etudy, a na hodiny přednesové, kde se hrály jednotlivé koncertní skladby.55 

Zároveň měl vytříbený hudební vkus. Když slyšel poprvé nahrávku provedení 

Vaňhalova koncertu Ludwigem Streicherem, řekl: „Tak takhle hrát nebudeme!“56 
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Nesnažil se studentovi vnutit jediný možný prstoklad, ale pouze upozornil, nebo 

poradil, pokud dané technické místo studentovi dělalo problémy.57 

Chtěl, aby student hrál skladbu podle vlastního uvážení a podle vlastního citu. To, 

že pojetí nesplňovalo zavedené konvence, nebylo problémem. Upozornil pouze ve 

chvíli, kdy student zahrál frázi, která neměla hudební logiku. Právě výhodou 

metody Jiřího Bortlíčka bylo, že studenti si na mnoho věcí museli přijít sami. 

Nebránil se ani tomu, když student hrál dynamicky jinak, než jak bylo zapsáno 

v notách. Říkával: „Natiskl to vydavatel a nevíme, zda je to původní, nevíme. 

Děláme muziku. Zároveň byl přísný a nekompromisní. Když student nebyl dost 

připravený, tak mu to dal profesor Bortlíček jasně najevo.58 

Jiří Bortlíček byl i velmi přístupný novým technickým věcem jako například sezení 

na nízké stoličce při sólové hře. Miloslav Gajdoš byl první žák Jiřího Bortlíčka, který 

při sólové hře seděl. Dále pak Jiří Hudec, Miloslav Jelínek, Radomír Žalud všichni 

seděli.59 

Miloslav Jelínek vzpomínal, že když přišel na akademii k Jiřímu Bortlíčkovi, dostal 

tamní nástroj vyrobený mistrem Vávrou, který měl vysokou kobylku, a struny byly 

tedy daleko od hmatníku. Miloslav Jelínek říkal: pane profesore, na to se přece 

nedá hrát. Bortlíček mu však odpověděl: Jste mladý, jen si zvykejte. Budete to 

potřebovat. A po třech týdnech si na to člověk zvykl a mělo význam to vydržet. 

Bylo to prospěšné jak pro svalovou kondici prstů, tak pro poctivost, kdy prsty 

musely být aktivnější. 

Další věcí bylo, že Miloslav Jelínek přišel od profesora Gajdoše z Kroměříže, kde 

studenti hráli s hodně pokrčenou pravou rukou. Nejprve se profesor Bortlíček 

snažil, aby postavení pravé ruky Jelínek změnil, ale po dvou měsících řekl: „Vám 

to hraje i tak, necháme to být.“ Byl natolik rozumný, že nenutil člověka měnit 

techniku, pokud to nebylo třeba. Pokud to však bylo potřeba, dbal na to, aby se 

dané věci student přeučil. Občas na hodinách hrál, ale velmi zřídka. 
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Na začátku studia zadal studentům něco lehčího, aby si zvykli na nový přístup.60 

Vždy se se studentem domluvil, na čem budou na příští hodině pracovat. V otázce 

repertoáru byl velice otevřený. Student si mohl vybrat, co by chtěl hrát, případně 

profesor Bortlíček poradil jaké skladbě se věnovat.61 

Jeho studenti hráli různé barokní sonáty, koncerty Václava Pichla, Antonia 

Capuzziho, Sergeje Koussevitzkého, Jana Křtitele Vaňhala, Domenica 

Dragonettiho, Matthiase Spergera. Sonátu Františka Hertla, skladby Giovanniho 

Bottesiniho a Reinholda Gliera. Nebránil se ani moderním skladbám, jako například 

od Miloslava Gajdoše, nebo Václava Fuky. 

Snažil se, aby jeho studenti měli co nejvíce možností veřejně vystupovat. Pokud 

se někde uvolnilo místo na koncertě hned nějakému studentovi řekl, že tam bude 

hrát. Miloslav Jelínek hrál několik dní Taranttelu od Gliera, což je velmi těžká 

skladba. Profesor Bortlíček přišel a řekl, že se další týden na koncertě uvolnilo 

místo a jestli by si tam nechtěl zahrát. Na to se Miloslav Jelínek ptal, kterou skladbu 

by tam měl hrát a profesor Bortlíček odpověděl, že tady toho Gliera, že to zvládne. 

Student v ten moment cítil od profesora důvěru ve své schopnosti, což mělo 

povzbudivý účinek. 62 

Radomír Žalud chtěl v posledním ročníku nastudovat koncert Giovanniho 

Bottesiniho h-moll, na který však neměl nikdo noty, pouze byla k dispozici 

nahrávka Ludwiga Streichera. Jiří Bortlíček jel v té době s Brněnskou filharmonií 

do Vídně a přislíbil, že noty koupí. Když pak nadšený přijel zpět do Brna, tak zjistil, 

že koupil vydání, kde je pouze první věta. Zbytek koncertu pak přepisovali 

z nahrávky Ludwiga Streichera.63 

Miloslav Jelínek absolvoval s transkripcí Stamicova violového koncertu, na který 

Jiří Bortlíček sehnal noty. Zeptal se Jelínka, zda by do toho měl chuť a on 

odpověděl, že měl a tak na tom začali pracovat. 
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Podporoval hraní skladeb pro jiné nástroje upravené pro kontrabas. Miloslav 

Jelínek například začal studovat koncert J. Haydna už za studií na Jamu. Profesor 

Bortlíček pouze vyžadoval, aby skladba na kontrabas zněla dobře, tedy aby ji šlo 

přizpůsobit tónovým možnostem hlubokého nástroje. 

Účinkoval na koncertech, kterým se lidově říkalo škaredá středa, kde se hrála 

soudobá hudba. Jiří Bortlíček o takových koncertech říkal, že tam chodí příbuzní a 

extremisti.64 

Když bylo Jiřímu Bortlíčkovi padesát let, Státní filharmonie Brno mu umožnila hrát 

sólový koncert s doprovodem orchestru. Tehdy hrál Vaňhalův koncert. Když 

dohrál, tak studentům říkal, že už by si k tomu hraní možná i sednul.65 

V devadesátých letech měl ještě sólový recitál, kde hrál Dragonettiho koncert a 

Pstruha od Franze Schuberta s Kynslovým kvartetem. 66 

Jiří Bortlíček byl úžasný člověk, skvělý muzikant a velký gurmán. Což se úplně 

neslučovalo s jeho cukrovkou. V pozdějším věku, kdy už si musel více hlídat 

stravu, říkal: „Musím držet tu dietu, tak si k snídani dám tak tři jablka, k obědu 

tak kilo a večer přijdu domů, otevřu lednici a najednou je prázdná.“ Uměl žít.  

Vnímal to, jakým způsobem student ke studiu přistupuje. Zda mu záleží pouze na 

tom, aby školou prošel a nebo by se chtěl opravdu něčemu naučit.67 

Jiří Bortlíček byl velmi charakterní osobnost. Pro mnohé byl vzorem 

pravdomluvnosti a přímosti. Říkal všechno tak, jak si myslel, na rovinu. Vůbec si 

nebral servítky. Byl čitelný, jasný, přesný a pořád stejný. Měl stále stejnou náladu, 

kličkování mu bylo cizí. Byl vzorem morálky a přímosti v lidských vztazích. Když 

někdo jednal neupřímně, dal mu to najevo a řekl o něm: „Tomu už ruku nikdy 

nepodám.“ A když se někdo stal jeho přítelem, tak to bylo navždy. Byl příkladem 

morálního člověka, který měl pevné zásady. Studenti se nemuseli bát zeptat se 
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svého profesora na jakýkoli problém. Když se jim něco nelíbilo, vždy bylo možné 

se s profesorem Bortlíčkem domluvit.68 

Jiří Bortlíček byl ryzí muzikant. Když někdo přišel a o hraní hodně mluvil. Bortlíček 

mu řekl: „Víte, my tady jsme spíše na to hraní.“69 

Když Miloslav Jelínek nastoupil do Státní filharmonie Brno a hrál svůj první koncert 

v tomto orchestru, v první půlce se hrál doprovod. Jiří Bortlíček si posadil Miloslava 

Jelínka k sobě k prvnímu pultu. Samozřejmě byl Miloslav Jelínek velmi 

soustředěný, záleželo mu na tom, aby ukázal vedle pana profesora své schopnosti. 

Po pauze se hrála skladba Bély Bartóka a M. Jelínek se uvolnil, byl rád, že do té 

doby vše dobře dopadlo a zahrál do pauzy. Po koncertě se velmi bál toho co mu 

profesor Bortlíček řekne. On přišel a řekl: „Mladej, nevadí, hlavně že to bylo 

suverénně a čistě!“ 70 

Profesor Bortlíček působil na Jamu až do roku 1998, kdy mu bohužel zdravotní 

důvody znemožnily učit. 

Milované houbaření se stalo pro Jiřího Bortlíčka osudné. Při jedné ze svých 

vycházek si poranil palec a kvůli těžké cukrovce se zranění nemohlo zahojit. 

Následovalo několik amputací, po nichž byl Jiří Bortlíček odkázán na invalidní vozík. 

Zemřel 7. února 2002 v 69 letech.71 

  

                                                           

68 Hudec Jiří – osobní rozhovor, Praha, 21. 5. 2019., archiv autora  

69 Horák Pavel – osobní rozhovor, Brno, 6. 6. 2019., archiv autora 

70 Jelínek Miloslav – osobní rozhovor, Brno, 12. 6. 2019., archiv autora 

71 Jelínek Miloslav – osobní rozhovor, Brno, 12. 6. 2019., archiv autora 



30 
 

6. Kontrabasová tradice v Čechách 

Vzhledem k tomu, že píši o profesorech Poštovi, Bendovi, Bortlíčkovi a Hertlovi, 

rád bych napsal ještě něco o tradici kontrabasové školy, která je předcházela a 

která po nich následuje. 

Zdeněk Benda a František Pošta byli oba žáci Oldřicha Šorejse (1891-1953), který 

jako první od roku 1946 působil na Akademii múzických umění v Praze. 

Oldřich Šorejs byl žákem Františka Černého (1861-1940), který studoval u 

Vendelína Sládka (1851-1901) a po půlroční vojenské službě studoval dva roky u 

V. F. Verrimsta v Paříži. Pod jeho vedením si Fr. Černý osvojil francouzské držení 

smyčce. Měl tedy srovnání těchto dvou základních druhů držení, francouzského a 

středoevropského. Pro svou interpretační a učitelskou praxi užíval nadále držení 

středoevropské. Posléze absolvoval šestiměsíční stáž v Londýně a vrátil se do 

Čech, kde pokračoval v orchestru Národního divadla a začal učit na konzervatoři. 

František Černý byl také učitelem Františka Hertla a Rudolfa Tuláčka, kteří oba byli 

profesory Jiřího Bortlíčka.72 

To dokládá, že počátky tradice největších kontrabasistů minulého století Čech a 

Moravy se spojují u Františka Černého, který byl sám ovlivněn mnoha 

zkušenostmi, které nasbíral při pobytech v zahraničí. 

Pokud se zaměříme na technické aspekty výuky profesorů Bendy, Pošty, Bortlíčka 

a Hertla mnoho rozdílů nenajdeme. Všichni u kontrabasu při sólové hře stáli a měli 

podobné držení pravé ruky. K určitým technickým změnám dochází až u jejich 

studentů. Většina studentů profesora Bortlíčka při sólové hře sedí, což může být 

do značné míry ovlivněno Miloslavem Gajdošem.  

Pavel Horák, student prof. Hertla, u kontrabasu seděl také. 

Studenti profesora Pošty a Bendy až na výjimky všichni při sólové hře stojí a užívají 

stejné pražské držení smyčce. 

Pokud se zaměříme na pokračování tradice těchto mistrů, tak škola Františka Pošty 

a Zdeňka Bendy má pokračování v práci profesora Jiřího Valenty, který učí na 
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Pražské konzervatoři a mezi jeho nejslavnější žáky patří Petr Popelka, druhý 

sólokontrabasista Staatskapelle Dresden. 

Pedagogická práce Jiřího Bortlíčka má však dalekosáhlejší účinky a jeho škola je 

dále do velké míry předávána pedagogy na Akademii múzických umění v Praze a 

na Janáčkově akademii múzických umění v Brně. 

Na JAMU je profesorem kontrabasu Miloslav Jelínek, významný sólista, dlouholetý 

první kontrabasista Státní filharmonie Brno. Mezi jeho nejúspěšnější studenty patří 

Gunars Upatnieks, který je členem Berlínské filharmonie. 

Na AMU je docentem Radomír Žalud a profesorem Jiří Hudec. Oba žáci Jiřího 

Bortlíčka. Radomír Žalud vychoval řadu výborných studentů, kteří zastávají místo 

kontrabasisty v mnoha předních orchestrech České republiky. 

Profesor Jiří Hudec učí již od roku 1980 na AMU a od roku 2001 na Royal Nothern 

College of Music v Manchesteru ve Velké Británii. Mezi jeho nejslavnější žáky patří 

Petr Ries, druhý sólokontrabasista České filharmonie a Božo Paradžik, v současné 

době nejslavnější sólista, profesor ve Freiburgu a v Luzernu. 

Můžeme tedy vidět, kam až sahá pedagogická tradice Jiřího Bortlíčka. Je 

samozřejmé, že každý jednotlivý pedagog prošel samostatným vývojem, a kdyby 

měl Božo Paradžik možnost poznat Jiřího Bortlíčka, tak by se pravděpodobně jejich 

pohled na interpretaci v mnoha ohledech lišil. Odkaz Jiřího Bortlíčka však 

nemůžeme považovat za pouhou epizodu a je zřejmé, že význam jeho osobnosti 

a vliv jeho pedagogické činnosti na další generace kontrabasistů do velké míry 

přetrvává. 
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7. Zahraniční vlivy minulého století 

V době, kdy profesor Pošta vydával desky s názvy „Zpívající kontrabas“, byly 

v zahraničí dvě výrazné osobnosti, které se velkou měrou zasloužily o popularizaci 

hry na kontrabas a sólové hry na kontrabas jako takové. Jednou z nich byl Gary 

Karr a druhou Ludwig Streicher. 

7.1. Gary Karr 

Narodil se roku 1941 v Los 

Angeles. Pochází z rodiny 

hudebníků, z čehož většina jsou 

kontrabasisté. Na kontrabas 

začal hrát již v devíti letech pod 

vedením svého děda. Později na 

Juilliard school of music studoval 

u Stuarta Sankeye. Jeho učitelé 

byli i violoncellista Gabor Rejto a 

pěvkyně Jennie Tourelová. 

V jednadvaceti letech sólově 

vystoupil s Newyorskou 

filharmonií pod vedením 

Leonarda Bernsteina. Dále 

absolvoval několik koncertních 

turné po USA, Kanadě a Evropě. 

Gary Karr koncertuje na 

kontrabas Amati, který je 

z pozůstalosti po S. A. Koussevitzkém. Dnes Gary Karr stále koncertuje a pořádá 

řadu mistrovských kurzů.73 

Gary Karr je opravdovým sólistou na kontrabas, nikdy nebyl zaměstnán v 

orchestru. Během koncertů pořádaných pro děti, předváděl s kontrabasem 

všechny možné extravagantní kousky, například přijížděl na pódium na vozíku 

taženém koňmi. I během svých recitálů se všemožně hýbal, díval se do publika, 
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Obrázek 6: Gary Karr 
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usmíval se na jednotlivé lidi a dělal úšklebky. Koncerty, kde Gary Karr vystupuje, 

tak někdy připomínají spíše zábavní show, než koncert vážné hudby. 

Profesor František Pošta se s Gary Karrem seznámil a vytýkal mu, proč kontrabas 

takovým způsobem zesměšňuje. Gary Karr odpověděl, že on to tak nevnímá.74 

Přínos, který má Gary Karr, pro popularizaci sólové hry na kontrabas je obrovský, 

avšak to, do jaké míry zapůsobil jeho odkaz na mladší generaci, ukáže teprve čas. 

7.2. Ludwig Streicher 

Streicher byl v mnohém Gary Karrovi podobný. Narodil se v roce 1920 ve Vídni. 

Zde v letech 1934 až 1940 studoval na Hudební akademii u Johanna Krumpa a 

Karla Schreinzera. Po studiích nastoupil jako sólokontrabasista a později i jako 

sólovioloncellista ve Státním divadle v Krakově. V roce 1945 nastoupil do 

orchestru Státní opery ve Vídni a Vídeňské filharmonie na místo sólokontrabasisty, 

kde setrval až do roku 1973.  

 

Obrázek 7: Ludwig Streicher 

                                                           

74 MÁŠA, Michael. František Pošta: portrét kontrabasisty.Brno, 2010. Bakalářská 

práce. Masarykova univerzita. 



34 
 

Od roku 1966 učil na Vídeňské univerzitě a na Hudební akademii Královny Sofie 

v Madridu. 

Po opuštění Vídeňské filharmonie se začal aktivně věnovat sólové hře. Absolvoval 

turné po západní Evropě, zemích Blízkého Východu a Africe. Jeho umění můžeme 

vidět v několika televizních pořadech Japonské televize.75 

Ludwig Streicher během svých vystoupení dělal show pro lidi, nosil kontrabas nad 

hlavou, nebo hrával v kimonu, či noční košili. 

Byl jedním z prvních lidí, kteří nahráli Bottesiniho skladby. Lehkost, s jakou tyto 

kusy hrál, byla nevídaná. Jistě přinesl do kontrabasového hraní nový směr. Mnoho 

studentů ovlivnil tím, že začal na deskách hrát díla méně známá, která se však 

svou uměleckou hodnotou vyrovnala dosud klasickému repertoáru.76 

Jeho technika hry na kontrabas byla specifická tím, že při hraní na kontrabas stál 

a špičkou levé nohy si kontrabas podpíral. Tato technika nedovolovala si vytáhnout 

bodec více než několik centimetrů a proto bylo nutné mít nástroj, jehož korpus a 

výška bude pasovat k postavě interpreta. Další věc je, jakým způsobem je tento 

postoj u kontrabasu namáhavý pro lidské tělo. Váha se soustředí hlavně na pravou 

nohu a levá noha je kvůli zvedání špičky v napětí. 

Tento způsob Ludwig Streicher vyučoval, ale dnes ho používá jen minimum hráčů. 

Také držení smyčce bylo specifické, kdy každý prst pravé ruky měl svůj individuální 

význam. Například pro přechod ze struny na strunu používal malíkový prst, jehož 

pohybem došlo k rotaci smyčce a ten se překlopil na vedlejší strunu. Ludwig 

Streicher byl vysoký a mohutný člověk, takže mu při držení smyčce nedělalo 

problém dostatečně zatlačit na prut. Pro hráče subtilnější postavy, by to znamenalo 

podstatně větší úsilí. 

I jeho způsob interpretace byl ojedinělý. Například jeho netypické frázování 

koncertu Jana Křtitele Vaňhala. Jiří Bortlíček po poslechu této nahrávky svým 
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studentům řekl: „Tak takhle to hrát nebudeme.“ Je to způsob frázování, který se 

u interpretů na jiné nástroje nevyskytuje. 77 

Mezi následovníky Ludwiga Streichera v pedagogické činnosti patří: Josef 

Niederhammer (Universität für Musik und darstellende Kunst Wien), Anton 

Schachenhoffer (Anton Bruckner Privatuniversität) a Ernst Weissensteiner (Kunst 

universität Graz).  

To jakým způsobem Gary Karr a Ludwig Streicher ovlivňovali tehdejší generaci je 

úžasné, na druhou stranu v dnešní době vidíme minimum studentů, kteří by užívali 

podobných technických způsobů, jako oni dva. To mě přivádí k názoru, že do 

značné míry měla podíl na jejich úspěchu jejich osobnost a to, že do velké míry 

prezentovali sami sebe jako baviče. 

Další velcí interpreti tehdejší generace, kteří nebyli tak známí, ale jejich zaujetí pro 

kontrabas bylo veliké, byli Bertram Turetzky, Franco Petracchi, nebo Rodion 

Michailovič Azarchin. 

7.3. Bertram Turetzky  

Narodil se v roce 1933 v Norwich ve státě Connecticut. Studoval na New York 

University a na Hartt College of Music of the University of Hartford Connecticut. 

Svou kariéru zasvětil rozšíření kontrabasového repertoáru a od roku 1955 napsal 

a interpretoval na 150 skladeb. 

V letech 1955 až 1958 byl docentem hry na kontrabas, komorní hry a dějin hudby 

na univerzitách v Hartfordu, Storrs a Midletown. Dále vyučoval na univerzitách 

v San Diego a La Jolla v Kalifornii.  

Během své kariéry podnikl několik turné po Evropě. Často pořádá koncerty se svou 

manželkou Nancy Turetzky.  

V roce 1978 uspořádal koncert se svou manželkou v rámci soutěže Isle of Man, 

kde provedl několik moderních skladeb, jakou jsou například „Eugene Kurtz: The 

Last Contrabass in Las Vegas“. Tato skladba je napsána pro jednoho muže, jednu 

ženu a jeden kontrabas. Jedná se o velmi humornou skladbu, respektive spíše 

melodram, kde sólový kontrabas doplňuje dramatičnost mluveného slova. Další 

skladbou, kterou na tomto koncertu BertramTuretzky uvedl je „Bass Piece“ od 
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Donalda Erba. Tato skladba je určená pro kontrabas a nahrávku. Dále skladbu 

Henryho Branta „Cerberus“ pro pikolu a kontrabas a skladbu „Failling“ od Toma 

Johnsona pro kontrabas sólo. Tato skladba je zajímavá tím, že interpret kromě 

hraní této skladby, ještě čte text, který s touto skladbou souvisí. Slovo „Failling“ 

by bylo možné volně přeložit do Češtiny jako propadák. Text pojednává o tom, jak 

obtížné je hrát na kontrabas a současně při tom hovořit. Během průběhu skladby 

roste náročnost technických požadavků a je proto obtížnější hrát a zároveň říkat 

text. 78 

Napsal několik pojednání o problematice kontrabasu a v roce 1974 publikoval práci 

na téma „Současný kontrabas“.79 

7.4. Franco Petracchi 

Narodil se v roce 1937 v italském městě Pistoia a studoval na konzervatoři sv. 

Cecílie v Římě, kde vedle hry na kontrabas studoval také skladbu a dirigování. Svůj 
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sólový debut v roce 1961 měl ve Velkém divadle v Benátkách s Krakovským 

symfonickým orchestrem. Od té doby hrál po celé Evropě. 80 

V roce 1970 natočil Bottesiniho „Grand Duo Concertante“ se slavným italským 

houslistou Ruggierem Riccim a Královským londýnským filharmonickým 

orchestrem. Tato nahrávka ho učinila světově známým. 81 

Jeho osobnost byla inspirací pro skladatele Nina Rotu k napsání „Divertimenta pro 

kontrabas a orchestr“, který je pak Francu Petracchimu věnoval. Je to jedna 

z nejhranějších skladeb na kontrabasových soutěžích.  

Peracchi vyučoval na konzervatoři v Bari. V roce 1974 založil s houslistou Angelem 

Stefanatem a klavíristkou Margaret Bartonovou trio. 

Vedl semináře zabývající se virtuózní pokročilou technikou, která je žádoucí pro 

interpretaci děl jako jsou například Divertimento Nina Roty, nebo koncert Hanse 

Wernera Henzeho. 82 

7.5. Rodion Michailovič Azarchin 

Narodil se roku 1931 v Charkově. Pro své tělesné dispozice se začal věnovat 

kontrabasu ve svých 13 letech. Studoval na speciální hudební škole při 

Leningradské konzervatoři. Jeho učiteli byli S. N. Bujanovskij a P. A. Bejiblat. 

V roce 1954 absolvoval konzervatoř, kde byl jeho učitelem M. M. Kurbat. Dále byli 

jeho učitelé V. V. Chomenko a violoncellista S. N. Knuševický. 

Od svých jednadvaceti let se věnoval sólové hře a premiéroval několik děl určených 

pro kontrabas. 

Byl členem Státního symfonického orchestru v Moskvě.83 
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Díky své technické zdatnosti, nahrál transkripce děl jako například „Cikánské 

variace“ od Pabla Sarasateho, „Rondo Capriccioso“ od Camilla Saint Saense a 

dokonce i „Chaconnu d-moll“ Johanna Sebastiana Bacha. 
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8. Soutěže a koncertní činnost v Čechách a ostatních zemích Evropy 

před rokem 1989 

V dnešní době je nepředstavitelné, že by někomu z mladých lidí nebylo umožněno 

odjet na zahraniční soutěž. Dnes i méně movití studenti mohou zažádat o grant, 

nebo finanční příspěvek na účast na zahraniční soutěži. Před revolucí, za minulého 

režimu tomu tak nebylo. Vyrazit na soutěž mohl pouze omezený počet lidí a o tom 

kdo pojede, rozhodovala komise. 

Když se v té době člověk doslechl o tom, že se někde bude konat soutěž, tak se 

muselo zavolat na ministerstvo kultury, kde byla instance, která se jmenovala 

Hudební studio. Zde se člověk musel zeptat, zda se bude tato hudební soutěž 

obesílat. To znamenalo, že se ministerstvo kultury rozhodne o tom, zda chce mít 

na soutěži reprezentanta Sovětského svazu. Pokud se tak rozhodlo, ministerstvo 

kultury zorganizovalo přehrávku, kde se vybíralo mezi adepty, kteří by mohli 

reprezentovat. Pak záleželo na tom, jaký finanční rozpočet ministerstvo má a kolik 

lidí může na soutěž vyslat. Vybraní adepti pak měli všechno hrazené, ale v případě 

finanční výhry, museli peníze vracet státu.84 

Stalo se, že například Miloslav Jelínek dělal rozehrávku s Miloslavem Bubeníčkem 

před soutěží ARD v Mnichově. Oba hráli výborně, ale Ministerstvo kultury nemělo 

dost peněz a mohli vyslat pouze jednoho. Tuto možnost dostal Miloslav Bubeníček, 

protože byl starší.85 

Když v roce 1978 Jiří Hudec zvítězil na soutěži Isle of Man, dostal finanční odměnu 

1500 Liber. Tuto částku musel při návratu celou odevzdat státu. Během cesty zpět 

si potřeboval koupit nějaké jídlo a jediné peníze, které měl, byla tato finanční 

odměna a z té si potřebné jídlo koupil. Jednalo se zhruba o dvě Libry. Očekával, 

že to ministerstvo pochopí a nebude to problém. Ovšem opak byl pravdou. Úředníci 

na ministerstvu nechápali jak je něco takového možné, že nepřivezl celou částku 

a trvalo zhruba rok, než se problém vyřešil.86 
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Další problém spojený s výhrou na této soutěži byl, že v rámci první ceny dostal 

Jiří Hudec možnost premiérovat koncert pro kontrabas Richarda Rodney Bennetta 

15. března 1978 ve Wigmore hall v Londýně s Englisch chamber orchestra pod 

vedením Michaela Tilsona Thomase. Když se po skončení soutěže vrátil Jiří Hudec 

do Prahy, nastupoval v České filharmonii a byl ve zkušební lhůtě. Profesor Pošta, 

vedoucí skupiny mu oznámil, že jeho vítězství na soutěži v Anglii je skvělé, ale teď 

musí hrát ve filharmonii a odjet zpět do Londýna premiérovat koncert není možné.  

Tento koncert se měl uskutečnit dva měsíce po soutěži Isle of man. Jiří Hudec tedy 

napsal Rodneymu Slatfordovi, jednomu z organizátorů soutěže, že jeho účast na 

tomto koncertu není možná. Nejspíš by vůbec nemohl znovu odjet a při jeho 

vytížení ve filharmonii není možné nový koncert plnohodnotně nastudovat. Na to 

Rodney Slatford napsal tehdejšímu řediteli České filharmonie dopis, ve kterém 

stálo, že se dozvěděl, že se prý Jiří Hudec nemůže premiéry koncertu zúčastnit, i 

přesto, že koncert je nasmlouvaný a bude ho nahrávat BBC. Na konci dopisu 

vyjádřil víru v to, že se ředitel České filharmonie zasadí o to, aby Jiří Hudec mohl 

přijet. Následně ředitel Jiří Pauer zavolal Jiřího Hudce do kanceláře a zeptal se ho, 

proč nechce do Anglie jet. Jiří Hudec mu vysvětlil, že jeho vedoucí skupiny mu 

neumožní dostat volno na nastudování koncertu a tím pádem to není možné. 

Ředitel mu na to odpověděl, že od dalšího dne má měsíc placeného volna a pokud 

někdo ze skupiny kontrabasů bude mít nějaké připomínky, ať za ním přijde. 

Takovýmto způsobem se podařilo, že Jiří Hudec mohl koncert nastudovat, odjet do 

Londýna a tam koncert provést.87 

Další věcí, která je pro dnešní generaci nepochopitelná je, že pokud interpret 

někam vyjel na soutěž, vždy tam byl někdo z KSČ, kdo ho hlídal a kontroloval, to 

znamená, že dotyčný hráč byl pod neustálým dozorem.88 

Také program na takové soutěže byl obsáhlý a člověk se musel začít připravovat 

dlouho před tím, než se přehrávka od ministerstva kultury konala. Tudíž jste do 

poslední chvíle nevěděli, zda pojedete či ne. 

Když Pavel Horák v roce 1969 absolvoval HAMU, uskutečnila se kontrabasová 

soutěž v Ženevě, kde byli mezi porotci i Hans Fryba a Franco Petracchi. Bylo to v 

červnu a Pavel Horák měl nastudovaný celý program. Profesor Hertl moc stál o to, 
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aby se Pavel Horák zúčastnil. Jeho bratr mu z Německa poslal peníze, které se 

musely předem skládat, všechno potřebné měl zařízené. V Brně u policie však 

nedostal pas a nedalo se nic dělat. V tomto roce začal stát výrazně šetřit a rozpočet 

pro ministerstvo kultury byl podstatně menší. Profesor Hertl říkal, že v Praze by se 

to nějak zařídilo. Ale nešlo to. Spolužačka Pavla Horáka z Bulharska na tuto soutěž 

jela. Po jejím návratu ze Ženevy s ní Pavel Horák mluvil a ptal se jí na úroveň 

připravených. Odpověděla: co ti mám říct, takové typy jako jsi ty, tak takoví tam 

šli dál do dalších kol. To Pavla Horáka mrzelo. Tolik dřiny a úsilí, které tomu 

věnoval!89 

Taková byla daň, kterou lidé platili tehdejšímu režimu. I přes úsilí a snahu, kterou 

člověk vynaložil, i přes nadání a entuziasmus, kterým oplýval, mu nemuselo být 

vyhověno, aby mohl jet soutěž, kde by při tom měl velkou šanci na dobré umístění. 

V té době vznikaly koncerty v kruhu přátel hudby, kde účinkovali držitelé různých 

zahraničních ocenění. Tyto byly financovány ministerstvem kultury. Zde se mohli 

jednotliví mladí hudebníci setkat a navázat kontakty.90 

V Čechách v té době organizoval Miloslav Gajdoš kontrabasovou soutěž Františka 

Gregory v Kroměříži. Gajdoš dokázal pozvat mnoho výborných kontrabasistů 

z Maďarska nebo Polska, což bylo pro studenty tehdejší generace výborná 

zkušenost.91 

Dále bych chtěl uvést, jaké byly nároky na repertoár v tehdejší době na 

mezinárodních soutěžích. 

8.1. Soutěž Isle of Man 1978 

Byla to první kontrabasová soutěž ve Velké Británii. V rámci soutěže probíhaly i 

interpretační kurzy a několik koncertů. K této příležitosti se sjeli slavní 

kontrabasisté z celého světa.92 
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Z původních šedesáti přihlášených postupovalo do druhého kola pouze osm 

účastníků. Přičemž do druhého kola si každý připravil čtyři různé skladby, které 

dohromady trvaly okolo 40 minut. Třetí kolo se konalo za doprovodu orchestru a 

na výběr bylo ze tří různých koncertů pro kontrabas.    

Mezi porotci byli Gerald McDonald, Adrian Beers, Lucio Buccarella, Václav Fuka, 

Yoan Goilav, Knut Guettler, Gary Karr a Konrad Siebach. 

Mezi vybranými osmi finalisty byli: Mark Bernat, D. M. Trembley, Jiří Hudec, J. D. 

Bradetich, J. Quarrington, J. J. Feeney, Michinori Bunya a Enčo Radukanov. 

Do finále postoupili: D. M. Trembley, Entcho Radukanov a Jiří Hudec, který se stal 

vítězem soutěže.93 

Pokud se zaměříme na účastníky druhého kola, můžeme zde najít mnoho slavných 

jmen dnešního kontrabasového světa. Například Jeffrey Bradetich je jeden 

z nejslavnějších pedagogů v USA a spoluorganizuje soutěž nesoucí jeho jméno 

Bradetich Competition, která se již uskutečnila dvakrát. První ročník vyhrál Artom 

Chirkov a druhý Dominik Wagner.94 

Dalším vynikajícím kontrabasistou a účastníkem této soutěže je Joel Quarrington, 

bývalý vedoucí kontrabasové skupiny v London Symphony orchestra. Je velkým 

sólistou, propagujícím hru na kontrabas laděným v kvintách.95 

Dalším ze semifinalistů byl japonský kontrabasista Michinori Bunya, který se 

zúčastnil prvního ročníku kontrabasové soutěže ARD v Mnichově v roce 1979, kde 

získal druhou cenu, přičemž první cena nebyla udělena. Dále zvítězil v několika 

dalších soutěžích v Itálii a Anglii. Byl profesorem na několika německých 

univerzitách.96 
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Entcho Radukanov, který skončil v soutěži Isle of Man 1978 na třetím místě, nahrál 

několik sólových desek, kde uvádí díla známá i méně známá.97 

Dalším známým kontrabasistou, který se soutěže zúčastnil, ale nepostoupil do 

druhého kola je Duncan McTier. Následující ročník soutěže Isle of Man v roce 1982 

vyhrál. Dnes je světově uznávaný kontrabasista a sólově vystupoval s mnoha 

orchestry a je profesorem v Zurichu a v Madridu.98 

8.2. Další kontrabasové soutěže 

Mezi další důležité kontrabasové soutěže, patří soutěž v Markneukirchenu. 

Několika ročníků této soutěže se zúčastnil Jiří Hudec, Miloslav Gajdoš, Miloslav 

jelínek a Radomír Žalud.99 

Význam kontrabasových soutěží v době, kdy ještě nebyla taková možnost audio a 

video záznamů, je nezpochybnitelná. Mladí kontrabasisté měli možnost slyšet 

konkurenci, o které jinak vůbec nemohli vědět. V rámci těchto soutěží se často 

konaly i interpretační kurzy a výstavy nástrojů, kde výrobci kontrabasů předváděli 

své instrumenty a další příslušenství, které nebylo jednoduché v té době sehnat. 

Například kontrabasové struny, nebo kalafuny byly v českých zemích velmi 

nedostatkové zboží. Myslím, že většina mladých lidí mé generace si neumí 

představit jaký svátek kontrabasu, takové kontrabasové setkání muselo být. 

Další větší kontrabasové soutěže, které vznikaly, byla soutěž Johanna Matthiase 

Spergera a Interpretační soutěž Leoše Janáčka. 

  

                                                           
97 Hudec Jiří – osobní rozhovor, Praha, 21. 5. 2019., archiv autora  

98 Duncan McTier [online]. [cit. 2019-06-26]. Dostupné z: 

http://duncanmctier.co.uk/McTier/Biography.html 

99 Hudec Jiří – osobní rozhovor, Praha, 21. 5. 2019., archiv autora  



44 
 

9. Vývoj kontrabasové výuky v minulém století a dnes. 

V letech 60. a 70. minulého století byla výuka hry na kontrabas podstatně jiná, 

než v dnešní době. Je to spojené s vlivem globalizace a možností, kdy dnes není 

problém pro mladé lidi vycestovat do zahraničí a poslechnout si zahraniční 

interprety. Stejně tak má dnes každý student možnost si poslechnout mnoho 

různých interpretů na internetu. V tehdejší době, měli studenti možnost slyšet 

pouze své profesory a spolužáky. Nahrávky nebyly. Bylo to spojené i s politickou 

situací, v které se tenkrát Československá republika nacházela.  Tím pádem 

studenti neměli srovnání s konkurencí a vývoj kontrabasové techniky nebyl tlačen 

takovým způsobem, jako je tomu dnes. Profesoři tenkrát něco ukázali, poradili, 

ale v porovnání s dnešní dobou studenti dostávali podstatně méně informací.100 

Během působení Františka Pošty a Zdeňka Bendy na pražské konzervatoři a AMU, 

se mnoho studentů snažilo své profesory napodobovat, jelikož neměli žádné jiné 

srovnání. Možnost poslechnout si další výborné kontrabasisty nebyla. Studenti měli 

možnost jít svou vlastní cestou, nebo své profesory napodobovat. Také záleželo 

na tom, do jaké míry dali profesoři studentům volnost, nebo jak moc vyžadovali 

stejnou interpretaci, jako oni sami užívali.101 

Z rozhovorů, které jsem udělal, jasně vyplynulo, že profesor Pošta a profesor 

Benda měli velmi jasnou představu, jakým způsobem skladby interpretovat. 

Zároveň byli velmi důslední na technické aspekty, které museli studenti dodržovat. 

Jiří Bortlíček a František Hertl více dbali na hudebnost a zajímavý přednes skladeb. 

František Hertl také jako skladatel a dirigent dokázal výborně skladby analyzovat 

a tuto schopnost předával svým studentům. Jiří Bortlíček byl hlavně ryzím 

muzikantem, který jasně dbal na to, aby hudba měla logický vývoj a zároveň od 

studentů vyžadoval jejich vlastní vklad a osobnost v interpretaci. Prof. Bortlíček se 

zároveň nebránil hraní nové, nebo znovuobjevené literatury, čímž studenty 

obohatil o další zkušenosti a možnosti se hudebně rozvíjet. 

Přikládám vzpomínku Pavla Horáka na jeho studia a začátky ve Státní filharmonii 

Brno: 
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„Dnes je to na konzervatoři jinak, ale za nás bylo, že do třetího ročníku jsme dělali 

stupnice, akordy a etüdy, ne abychom už ve druhém ročníky něco prznili v palcové 

poloze. Pak jsem zažil, že chcete ve skupině vyladit H na A struně v základní poloze 

a ono to nejde. A to už ti naši staří páni, když jsem začínal ve filharmonii, tak už 

ani basy doma neměli a spíš znali, kde je dobré pivo. Doba byla divoká a my jsme 

do toho taky rychle spadli. Kolikrát se stalo, že jsme po koncertě přišli ráno do 

zkoušky ve fraku, protože jsme se nestačili převléct. Ale ti chlapi přišli, pět minut 

si zahráli a ty ruce tam byly a všechno bylo, jak mělo, všechno sedělo. Dnes i 

někteří studenti tady na Jamu, když jim řeknu ukažte, jak měníte polohu, skáčou 

tam, jako při skoku do dálky. Vždycky jim řeknu, že musí výměnu pomalu cvičit a 

zrychlovat, až ta výměna nebude vůbec slyšet. To by však měli znát už 

z konzervatoře.“102 

 Náročnost skladeb, které se dnes hrají na konzervatořích a na akademii, je 

podstatně jiná, než tomu bylo v druhé polovině 20. Století. To s čím se v tehdejší 

době absolvovalo na akademii, se dnes běžně hraje na konzervatořích. 103 

Jedním z pedagogů, který měl na svou dobu opravdu velký rozhled, byl Miloslav 

Gajdoš. Snažil se sehnat všechno, co bylo nějakým způsobem dostupné. Měl 

mnoho kontrabasových nahrávek, které svým studentům pouštěl a ti se tak mohli 

dozvědět, jakým způsobem se na kontrabas hraje v zahraničí. Miloslav Gajdoš sám 

převzal některé technické aspekty hráčů ze zahraničí. Jako například držení pravé 

ruky, které by mělo být po vzoru Ludwiga Streichera. Tradice tohoto držení dnes 

dále pokračuje u žáků Miloslava Gajdoše, jako jsou Miloslav Jelínek, nebo Jiří 

Valenta, který ovšem toto držení kombinuje s pražským držením.104 

Tehdejší doba byla klidnější, dnes je vše zrychlené. Pokud chce pedagog uspokojit 

studentovi nároky, tak musí také sledovat dobu a informace, které na studenty 

působí. Tenkrát člověk studoval skladbu a neměl žádný vzor, tím pádem student 

musel projevit svou osobnost a hudební stavbu skladby sám tvořit. V dnešní době 

to může být složitější, protože vlivů je mnoho a může být těžké orientovat se v 

jejich záplavě. Na pedagogovi je potom, aby byl schopen s těmito informacemi 

pracovat. Musí více informací vědět a více informací předávat a musí být schopen 
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v přemíře těchto informací studenta správně usměrnit. Může se stát, že student 

sleduje mnoho audio a video nahrávek světových kontrabasistů, kde vidí mnoho 

způsobů jak interpretace, tak také technických přístupů k tomu, jak nástroj 

ovládat. Potom může být těžké studenta přesvědčit o tom, že metoda jakou je 

vyučován, je správná, což také nemusí znamenat, že je jediná správná. Pokud 

dnes s těmito informacemi neumí člověk zacházet, může vzniknout myšlenkový 

chaos a student není schopen se ničemu naučit.105 

V dnešní době se organizuje mnoho mistrovských kurzů po celém světě a často se 

stává, že studenti po absolvování lekcí s několika profesory se v září vrátí do školy 

a neví, jak mají hrát. Pochopitelně existuje mnoho různých pohledů na interpretaci 

a techniku a bohužel se stává, že někteří pedagogové mají potřebu během 

mistrovských kurzů studentům měnit základní technické přístupy. To může mít na 

studenty negativní efekt, například proto, že když dané způsoby změní, jejich 

profesor jim dále nemůže poradit. 106 

Dnes mnoho českých studentů vyráží na zahraniční soutěže a zároveň zahraniční 

studenti navštěvují soutěže české. Studenti i pedagogové jsou pod větším tlakem 

než dříve. Trh uplatnění se nevztahuje pouze na zemi, ve které žijeme, ale je 

vnímán globálně. Dříve si studenti na spoustu technických věcí museli přicházet 

sami. Dnes je tomu jinak. 

Dalším aspektem je, jakým způsobem ovlivňují soutěže mladé studenty dnes. 

Často se bere za cíl hrát věci naprosto perfektně bez chyb a co nejrychleji. Jako 

úspěch se cení co nejmenší počet falešných not. Hudební prožitek a tvůrčí činnost 

je často upozaděná. To, jakým způsobem dokáže interpret posluchače uchvátit, se 

necení tak jako rychlost, jakou je interpret schopen hrát. Mnoho pedagogů minulé 

generace, by nad takovými výkony kroutilo hlavou.107 

Rád bych zde uvedl vzpomínku Pavla Horáka ze společného koncertu České 

filharmonie, Státní filharmonie Brno a Slovenské filharmonie na Staroměstském 

náměstí v roce 1989, kde seděl jako člen Státní filharmonie Brno s Jaromírem 

Černíkem, členem České filharmonie: 
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„Hlavně si pamatuji na mého spoluhráče z České filharmonie Jaromíra Černíka. 

Říkal jsem: ‚Ale my to hrajeme jinak, tady jsou jiné smyky.‘ Na to mi on řekl: „Od 

toho tady ale nejsme, kdo to hraje lépe, jestli my nebo vy. Všichni to hrajeme 

dobře!‘ To bylo od něho ohromně sympatické!“108 
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Závěr 

Na závěr bych rád napsal, co všechno pro mě psaní této práce znamenalo. Měl 

jsem možnost hovořit o legendách kontrabasového umění s významnými 

osobnostmi kontrabasové hry v Čechách. Slyšet z jejich úst zážitky z minulého 

režimu, to jak těžké a složité mohlo být se věnovat v té době hudbě. Dovědět se 

jejich pohled na kontrabasové umění a sólistickou činnost. Díky vzpomínkám 

jednotlivých dotazovaných, jsem měl možnost porovnat jejich způsob výuky. Jsem 

si jistý, že i do mé kariéry kontrabasisty a možná jednou i učitele, jsou to cenné 

informace, z kterých mohu vycházet. 

Doufám, že touto prací se mi podařilo alespoň trochu přispět k zachování 

vzpomínky na velké osobnosti minulého století. Bez nich by kontrabasová hra 

v Čechách byla na úplně jiné úrovni.  
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